
  مهم ترین دلایل اعتراضات اخیر را در کشور چه 
مسائلی می دانید؟

 هنجارشکنی و اغتشاشات اخیر دارای عوامل و زمینه و 
ابزارهایی بود: -۱ عوامل آن دشمنان خارجی ما و ایادی آنها 

هستند:  و  بودند  کشور  داخل  در 
آمریکا، عربستان و به ویژه اسرائیل 
که طراحی و پشتیبانی از اغتشاش 
را برعهده داشتند و هنوز هم دست 
برنداشته اند زیرا امیدوار به اقدامات 
تخریبی ایادی خود در ایرانند یعنی 
باقی مانده  و زاد و ولد کرده منافقان و 
سلطنت طلبان و گروهک های معاند. -2 
زمینه اغتشاشات در برخی کاستی ها 
و ناراضی تراشی ها و ناکارآمدی های 
اجرایی است، با ابعاد اجتماعی نظیر 

احساس محرومیت و تبعیض و فشار که برخی از آنها واقعیت دارد و 
به عملکرد ضعیف بعضی از دستگاه های اجرایی برمی گردد و چاره 
آن تحقق تحول اداری است به گونه ای مردم، کل دولت را حامی 
و پناهگاه و خدمتگزار خود ببینند و هیچ گونه محرومیتی را در 
شرایط کنونی و هیچ نوع یأسی را  نسبت به آینده خود احساس 
نکنند. فهرست این چالش ها استخراج شده و دولت رفع آنها را در 
برنامه تحول خود گنجانده است لکن به دلیل تعارض منافع و وجود 
رگه های فساد، این تحول با سرعت مطلوب پیش نمی رود. در مورد 
زمینه ها، اضافه باید کرد بهانه هایی را نظیر مرگ مهسا امینی و 
کشته سازی های عمدی که به طور طبیعی باعث جریحه دارشدن 
احساسات عمومی می شود، هرچند خیلی زود این بهانه را عوامل 
اغتشاش رها کردند و ماهیت اصلی خود را آشکار ساختند و 
شعارهای هنجارشکنانه سیاسی را دامن زدند. -3 ابزارهای به کار 
گرفته شده در درجه اول رسانه های اجتماعی و پیام رسان های 
فضای مجازی است. وضع ما در دنیا به لحاظ عدم قانونمندی 
فعالیت ها در فضای مجازی، بی نظیر است و یکی از  ضعیف ترین 
کشورهاییم و چون این هرج و مرج به نفع اخلال هایی است که 
دشمنان ما و وابستگان داخلی شان از آن بهره می برند، با نفوذی 
که دارند، آن قانونمندی را به تعویق انداخته اند. چنان قانونمندی 
تسهیل کننده فعالیت های سازنده و در عین  حال محدودکننده 
تجاوز به حقوق عمومی و مهارکننده بی بندوباری، با تعیین ابعاد 
مسئولیت ها در فضای مجازی است. اما در بلوای اخیر، به علاوه، از 
ابزارهای دیگری نظیر انواع سلاح های سرد و گرم وارداتی استفاده 
شده  است که به صورت قاچاق از برخی مرزها به داخل کشور رخنه 

کرده است.
  چرا برخی در حالی که مسائل اقتصادی در اولویت 
نخست مردم بود با مسائلی مانند گشت ارشاد زمینه 

اعتراضات اخیر را به وجود آوردند؟
 مشکلات اقتصادی هنوز مسأله اصلی جامعه ماست که 
تا حدودی مزمن شده است ولی طراحان اغتشاش از نکته ای 
خواستند استفاده کنند و آن نکته این است که در شرایط مشکل 
اقتصادی ، حساسیت مردم نسبت به امور فرهنگی کمرنگ می شود 
و بنابراین معاندان می توانند به یورش به معنویت که مایه اصلی 
پیروزی و دوام انقلاب اسلام است بپردازند و بنابراین بلوا را از گشت 

ارشاد آغاز کردند البته با نیت هنجارشکنی کلی.
  دیدگاه شما درباره گشت ارشاد با این شیوه چیست؟ 

آیا نیاز به تجدید نظر در این زمینه هست؟
در هر جامعه ای موازین و مقرراتی حکمفرما ست که پاسداری 
از آنها به منظور تأمین آسایش و امنیت و رفاه عمومی ضروری 
است. موازین اصلی در جمهوری اسلامی ایران در قانون اساسی 
آن منعکس شده است و سایر قوانین و رویه ها در ذیل آن قرار 
می گیرد. نگاهبانی از آن قوانین و مراعات آنها برعهده مردم 
است ولی همیشه در جوامع بشری عناصر متخلف و مجرم 
و شیطانی وجود دارد که عدم برخورد با آنها نظم و امنیت و 
آسایش عمومی را برهم می زند؛ وظیفه سنگین نیروی انتظامی 
پیشگیری از جرائم و رسیدگی به تخلفات با هدف بازدارندگی و 
نیز احقاق حقوق عامه است؛ این کار به شیوه هایی انجام می  گیرد 
که تقریبا در همه کشورها مشابه است و گشت یکی از آن 
شیوه هاست؛ بنابراین اصل گشت را نمی توان انکار کرد هرچند 
درباره شیوه های آن و بهبود آن شیوه ها همواره می توان اقدام 
کرد. حذف گشت به نفع خطاکاران و متخلفان و هنجارشکنان 
است. اما درباره هدف گشت که ارشاد است بحث های مفصلی 
وجود دارد: برخی از امور نیازمند برخورد قاطع است . مانند 

سرقت و توزیع مواد مخدر و مسکرات ولی برخی دیگر دارای 
جنبه اخلاقی است و با نصیحت و راهنمایی حل می شود مگر 
برنامه خاصی از لحاظ هنجارشکنی عمومی در پس آن باشد ؛ 
عفاف و حجاب از آن دسته امور است که با ارشاد مناسب، اغلب 
مراعات می شود و نیازی به دستگیری 
و شدت عمل ندارد مگر در مواردی که 
در چند ماه اخیر مصداق آن مشاهده 
شد: افرادی برهنه در خیابان مشغول 
قدم زدن به منظور تصویربرداری و 
عادی سازی منکرات، شده بودند. 
طبیعتا این موارد برنامه ریزی شده و 
عمدی را نمی توان موضوعی اخلاقی 
تلقی کرد. تفکیک اینها و مشخص 
کردن حد و مرز هرکدام کاری است 
که نیازمند آموزش و در عمل محتاج 
نظارت است. اغلب موارد گشت ارشاد موفق بوده مگر آن دسته 
از موارد که عمدا قصد هنجارشکنی داشته اند و هدفشان اشاعه 
فحشا و منکرات بوده است. به نظر من نیروی انتظامی را باید 
تقویت کرد و هدف کسانی را افشا کرد که متمایلند با تضعیف 
نیروی انتظامی، جامعه ما را به سمت بی بندوباری و شهوترانی و 

چشم چرانی و هوس زدگی ببرند.
  آیا مجلس قصد ندارد به موضوع گشت ارشاد ورود 

کند؟
ما در زمینه قانون و مقررات برای عفاف و حجاب کمبودی 
نداریم. مهم این است که آن قوانین اجرا و آن حدود مراعات شوند 
و با کسانی که تخلف می کنند به شکل مناسب برخورد شود و 
این ها همه در حد آیین نامه اجرایی است. البته باید توجه کرد که 

هنجارشکنی در زمینه عفاف و حجاب 
که نهایت آن به وضع افتضاحی منجر 
می شود که در دوران طاغوت در جامعه 
ما رواج یافته بود، باعث اشاعه تبرج و 
خودنمایی و خروج جامعه از تعادل و 
سلامت و کاهش امنیت و از بین رفتن 
مصونیت بانوان و تضعیف نهاد خانواده 
و رسوخ سبک زندگی توام با هرزگی 

می شود.
به  نسبت  جدید  نسل    
نسل های گذشته چه تفاوت هایی 

دارد؟ برای پاسخ به مطالبات آنها چه راهکاری ارائه 
می دهید؟

نسل جدید مواجه با هجوم انبوهی از اطلاعات و مطالب 
لجام گسیخته است که در سابق چنان یورش اطلاعاتی، چه مثبت 
و چه منفی، وجود نداشت؛ پس ناگزیر نسل جدید باید خود را 
مجهز کند به ابزار تفکیک حق و باطل  و وسایل تشخیص درست 
و غلط و قدرت تمییز راست از دروغ، این ها نیازمند ظرفیت بیشتر 
است. اگر نسل جوان ما، در دوران جوانی و نوجوانی، نتواند ظرفیت 
لازم را برای آن تفکیک و تشخیص به دست آورد به سرعت گرفتار 
آلودگی ها و انحرافات و سپس احساس پوچی و ناامیدی می شود. 
اینجاست که جایگاه آموزش و پرورش و آموزش عالی و فرهنگ 
عمومی و اقداماتی که به فراخور عصر یورش اطلاعاتی، باید 
انجام گیرد تا جوان ما منفعل بار نیاید، روشن می شود. مطالبات 
برحق جوانان ما به سیر تکامل در تعلیم و تربیت و رسیدن به 
آینده ای روشن برای زندگی و اشتغال مولد است و اینها را باید از 
خواسته های القایی و انحرافی که اعتیاد و هرزگی و فحشا را در پی 
دارد، جدا کرد. هیچ جامعه ای با اجازه دادن به آلودگی ها و تباهی ها 

به رشد و پیشرفت نمی رسد.
  اعتراضات اخیر به چه میزان با موضوع شکاف نسلی و 

تفاوت عقاید مواجه بود؟
سرکرده های معترضان بنا به اعترافات خودشان اجیر و مزدور 
بیگانگان بودند و کوشش آنها در جذب حداکثری ناآگاهان و 
ناراضی ها بود که با شکست مواجه شد زیرا آنها اصلا با مبانی این 
انقلاب و ارزش های آن بیگانه بودند و فکر می کردند با چند حرکت 
هنجارشکنان بتوانند کاری از پیش ببرند؛ آری، این اغتشاش ها 
کاملا حکایت از یک شکاف عمیق می کند اما نه آنطور که برخی 
از تحلیل گران وابسته یا روشنفکرمآب القا می کنند. آن گسست و 
شکاف همواره بین حق و باطل و تفاوت در عقاید وجود داشته و تا 
قیامت وجود خواهد داشت. امروز جوانان مخلص و  رشید و انقلابی 
ما در این کشور جانفشانی می کنند و برای تعالی و پیشرفت کشور 

از هیچ کوششی دریغ نمی ورزند و به فکر ترقی جامعه ایمانی و 
استقرار عدالت و جلب رضای حق اند؛ عقاید آنها الهام گرفته از اسلام 
و الگوی آنها پیامبر اسلام)ص( و مقتدای آنها امیر مؤمنان)ع( است 
و سبک زندگی آنها برگرفته از اهل بیت علیهم السلام است. شکافی 
که وجود دارد بین آرمانگرایی اسلامی و تمدن پوشالی غربی است؛ 
تمدنی که از انسان برده ای رام برای هموار کردن منویات استکباری 
رهبران خود می خواهد و به دنبال اسارت بشریت است و ایجاد 
مزاحمت برای جبهه حق و لذا ناخشنود است از قدبرافراشتن ایرانی 
اسلامی، مستقل و آزاد. شکاف بین نسلی را آنها مطرح می کنند 
تا اذهان ما را منحرف کنند. آن گسست در واقع، بین ما و استکبار 
جهانی است و با اعمال ترفندهای مختلف و هزینه کردن از جیب 
مرتجعان منطقه، تشدید هم خواهد شد مگر آنها سر تسلیم در 

مقابل حق فرود آورند و دست از شرارت بردارند.
  چرا زنان جامعه در اتفاقات اخیر کشور نقش محوری 

داشتند؟
زنان ارجمند جامعه ما آنهایی نیستند که مطالباتشان خلاصه 
می شود در کشف حجاب. منزلتی که زنان ما بعد از پیروزی انقلاب 
در صحنه دانش و حضور مفید اجتماعی پیدا کرده اند نمونه ای بی 
نظیر است. اگر مطالبه عده ای از زنان و مردان زیر پا گذاشتن احکام 
اسلام باشد، ارزشی برای اعتنا کردن به آن ندارد ولو آمریکا و اروپا 
از آن طرفداری کنند. چنان مطالباتی به مفهوم تجدیدنظرطلبی 
در اصولی است که مبنای انقلاب بود و هر از چندگاهی عده ای در 
مخالفت با آن اصول ، جنجالی در خیابان راه می اندازند و در واقع از 
عطوفت و نجابت جمهوری اسلامی سوءاستفاده می کنند و سرعت 

رشد و پیشرفت را کند می سازند.
  مهم ترین مطالبات کنونی زنان را چه مواردی می دانید؟

مطالبات زنان ما حفظ منزلت و کرامت انسانی آنهاست. از دیگر 
مطالبات مثلا احترام به جایگاه متعالی 
مادران است و ادای حقوقی که شرع 

مقدس برای آنها مقرر فرموده است.
  مجلس یازدهم برای تحقق 
مطالبات زنان چه اقداماتی انجام 

داده است؟
مطالبات اصلی و آرمانی زنان را در 
جامعه ما مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی به خوبی پاسخ گفته است و 
در مجلس نیز سال گذشته در قالب 
مصوبه ای راجع به  تکریم بانوان و ارتقای 

جایگاه خانواده و اصلاح جمعیت تکمیل کرده ایم.
  دیدگاه شما درباره حمله به دانشگاه شریف چیست؟

دانشگاه جای حمله و زد و خورد نیست. دانشگاه محل درس 
و بحث علمی و تامل درباره مسائل کشور برای چاره جویی های 
کارشناسانه آنهاست. بنابراین ورود افراد مسلح به دانشگاه مجاز 
نیست مگر به طور استثنایی ابعاد تخریب در داخل دانشگاه آنقدر 
گسترده شود که فرونشاندن آن ازعهده نگهبانی خود دانشگاه خارج 
شود. در آن صورت رئیس دانشگاه  با تشخیص وخامت اوضاع 
می تواند از نیروی رسمی عضو فراجا برای مداخله دعوت کنند تا به 

ادای وظایف خود بپردازند.
  با توجه به بحران داخلی و تحریم ها و فشارهای 

بین المللی چه چشم اندازی پیش روی کشور می بینید؟
اینکه تحریم های ظالمانه علیه جمهوری اسلامی وجود دارد 
واقعیتی است که سال ها از آن می گذرد و البته آثار منفی هم بر 
جامعه ما گذاشته است؛ تقریبا از ابتدای پیروزی انقلاب ما با انواع 
تحریم ها مواجه بوده ایم ولی فشارها و تحریم های وحشیانه پانزده 
ساله اخیر، به ویژه با آثار و تبعات اقتصادی، تشدید شده است؛ چاره 
آن هم اجرای کامل 2۴ بند اقتصاد مقاومتی است که متاسفانه در 
دولت های یازدهم و دوازدهم اقدامی شایسته و مناسب برای تحقق 
آنها انجام نگرفت و به فرصت سوزی انجامید. اما بحران داخلی 
واژه ای است که با واقعیت سازگار نیست. ما در کشور مشکلاتی 
داریم در زمینه های اقتصادی و اداری و اجتماعی که عمده آنها با 
تدبیر مناسب و رعایت اولویت، با همکاری مردم قابل حل است و 
این برنامه ای است که دولت آغاز کرده است و به نظر من کسانی 
که در سال های گذشته، برخلاف مصالح عمومی گام برداشته اند 
و به امکانات و ثروت های بادآورده دست یافته اند، احساس خطر 
کرده اند نسبت به تداوم منافعشان و در نتیجه کارشکنی هایی را 
آغاز کرده اند. از این رو مبارزه با شکل های گوناگون فساد و نفوذ 
اهمیت دارد و نباید مورد بی توجهی قرارگیرد. مصلحت انقلاب از 

همه چیز برتر است .
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آیانخبگانفقطتسهیلاتمیخواهند؟

مواجهه دولت با پدیده مهاجرت نخبگان امتیاز محور است. 
در این معنا که به نخبگان امکانات می دهند و شرایط تحصیل 
و تدریس آنان را فراهم می آورند، مجوز های فعالیت علمی از 
جمله شرکت های دانش بنیان و وام در اختیارشان قرار می دهند 
تا مجاب شوند که در میهن خود بمانند و به خدمت به جامعه 
بپردازند.  این درحالی است که باید بررسی کرد که این امتیازات 
تا چه میزان پاسخگوی جایگاه علمی نخبگان است و این شرایط 
می تواند شان و جایگاه علمی و شخصی آن ها را پوشش دهد؟ 
همچنین اگر نخبه ها این امتیاز را پذیرفت که با گرفتن این 
تسهیلات درکشور بماند آیا آن امکانات درحدی است که در 
مقایسه با شرایطی که خارج از کشور برای آن ها فراهم است، آن ها 
را اقناع کند که در ایران بماند؟ به نظر می رسد اینگونه نیست و 
مسأله بزرگ تر از این حرف هاست.  زیرا اگر موقعیت شغلی و مالی 
مناسبی برای نخبگان در داخل کشور فراهم شود، نمی توان به 
سادگی موقعیت علمی  ای در خارج از کشور می توانند داشته 
باشند را برای آنان فراهم کرد.  مریم میرزاخانی وقتی به آمریکا 
رفت به لحاظ تخصصی که داشت جایگاه ویژه ای برای او قائل 
شدند و او توانست به لحاظ شخصی سودمندی خود را بالابرد و 
جایگاه علمی خود را ارتقا دهد. از این منظر اگر قرار است شرایطی 
فراهم شود که نخبگان در ایران بمانند باید به لحاظ علمی نیز 
روند رشد علمی ای که برای آنان در خارج از کشور فراهم می شود 
در داخل کشور هم آن شرایط فراهم شود.  بسیاری از نخبگان به 
ایران بازمی گردند اما در نهایت یک پست مناسب در اختیار آنها 
قرار می گیرد که شبیه به ماشین امضاست! در حالی آنها به کشور 
بازمی گردند که خدمت کنند. مشوق هایی که در اختیار نخبگان 
قرار می گیرد، اقدام بسیار مناسبی از سوی دولت است و چنین 
اقداماتی تا حدودی از خروج نخبگان جلو گیری می کند اما در 
آینده هم باید شرایطی برای یک زندگی مطلوب مدنظر آنان در 
داخل کشور فراهم شود که دیگر تمایلی به زندگی در کشور های 
غربی نداشته باشند.  بسیاری از پزشکانی که در سال های اخیر 
از ایران رفته اند از درآمد خوبی برخوردار بودند اما حتما دلایل 
دیگر موجب مهاجرت آن ها شده است.  قشر فرهیخته جامعه به 
دنبال زندگی مناسب و استاندارد است و زمانی که می بیند که به 
هر علت آن سطح از زندگی اجتماعی مدنظرش برای وی فراهم 
نیست با وجود اینکه از درآمد خوبی هم برخوردار است، به خارج 
از کشور مهاجرت می کند.  از این منظر باید دیدی جامع به مسأله 
خروج نخبگان از کشور داشت و پدید آوردن امکانات و سپردن 
تسهیلات به آنان را نباید به مثابه تمام کاری که برای آن ها باید 

انجام داد تا در کشور بمانند، دانست. 
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دبیرکل موتلفه اسلامی گفت : قوه قضاییه صریح و شفاف 
ابعاد فتنه اخیر و اقدامات فتنه گران را برای ملت بیان کند.  
اسدالله بادامچیان تاکید کرد: اصل فتنه و طراحی آن علیه 
مردم قهرمان ایران و میهن عزیزمان و اسلام انقلابی است، 
زیرا این ملت به رهبری ولی فقیه ایران را به استقلال، آزادی 
و جمهوری اسلامی رسانده و اقتدار و شکوه آورده و بایدن، 
دولت های استعماری اروپا و صهیونیست ها این فتنه را برای 
براندازی نظام طراحی کرده بودند. وی گفت: انتظار این است 
که قوه قضاییه درمحاکمه حقوقی عاملان ومباشران فتنه، 
با اطلاع رسانی صریح همگان را بی پرده از ابعاد فتنه، آگاه 
کند. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی ادامه داد: اصل مدارا و 
رعایت های مبنایی و مصلحتی را در مجازات ها باید به کار برد 
اما در اطلاع رسانی و بیان واقعیت ها تساهل و تسامح جایز 
نیست. وی همچنین گفت: خانواده های شهدا وآسیب دیدگان 
این فتنه از بایدن، مکرون، سران انگلیس و عاملان و مباشران 
فتنه، شکایت کنند و قوه قضاییه با محاکمه آنان در جریان 
زیان های وارده اقدامات لازم را پیگیری کند. وی تصریح کرد: 
همه افراد و گروه های سیاسی مخالف یا غیر مخالف داخلی که 
ندانسته آب به آسیاب آمریکایی ها و صهیونیست ها ریختند 
باید به صراحت مواضع خود را پس از آگاهی رسما اعلام کنند؛ 
زیرا به اندازه اشتباه در تشخیص فتنه در ایجاد مشکلات 
برای کشور مقصرند. بادامچیان اضافه کرد: آنان که پس از 
روشن شدن واقعیت فتنه، فتنه گری کنند، همدستان فتنه 
بطور عمد می باشند و با قاطعیت باید تحت پیگرد قانونی 
قرار گیرند.دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: اکنون که 
ثابت شده در فتنه های 78، 88،96، 98 و فتنه اخیر بانیان و 
حامیان اصلی این فتنه ها مستکبرین دیکتاتور و ضد حقوق 
بشر آمریکایی و اسراییلی و انگلیسی هستند، ملت می خواهد 
زمینه فتنه سازی برای همیشه پایان یابد و مسئولان ذیربط 
با قاطعیت و تدبیر اقدام کنند. بادامچیان درباره برجام اظهار 
داشت: برجام پایان یافته و تحریم های آمریکا وغرب به صورت 
مضحکه در آمده است.وی افزود: آمریکا دچار سردرگمی 
است و از یک طرف پیام می دهد از سوی دیگر تحریم می کند 
. وی همچنین گفت: عقلای دولت های اروپایی می خواهند از 
وابستگی به آمریکا و اتحادیه اروپا رها شوند و به طور مستقل 
منافع خود را حفظ کنند؛ به ویژه آنکه اوکراین که رییس 
جمهور فریب خورده آن ازآمریکا این همه مشکلات ومصائب 
برای قاره اروپا پدید آورد. بادامچیان افزود: منافع آمریکا در 
بحران هرچه بیشتر اروپا و وابستگی این قاره به آمریکاست.

وی اضافه کرد: در اینصورت، سیاست اصولی ایران می تواند 
به اروپایی ها بگوید که راهشان را در تحریم ها از آمریکا جدا 
کنند و منافع قاره سبز را درنظر بگیرند. دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: دولت 
محترم با تغییر برخی مدیران اقتصادی نابلد و ضعیف، راه را 
برای حل مشکلات معیشتی جاری باز کند و دشمنان ایران و 
اسلام را از نقشه و فتنه ها به کلی نا امید کند. وی تصریح کرد: 
همه توان آمریکا، صهیونیسم، غرب و مزدوران آنها در این 
فتنه معلوم شد که تا چه اندازه فرسوده و کاهش یافته است 
و اجتماع برلین نیز نشان داد که ضدانقلاب فراری از میهن 

درچه سطح نازلی قرار دارد. 

آرمان ملی-احسان انصاری: سیدمصطفی میرسلیم، وزیر پیشین فرهنگ و ارشاد، نماینده مردم تهران در مجلس یازدهم و عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی اتفاقات اخیر کشور و چشم انداز آینده با وی گفت وگو کرده است. میرسلیم معتقد است:»زمینه 
اغتشاشات در برخی کاستی ها و ناراضی تراشی ها و ناکارآمدی های اجرایی است، با ابعاد اجتماعی نظیر احساس محرومیت و تبعیض و فشار که برخی 
از آنها واقعیت دارد و به عملکرد ضعیف بعضی از دستگاه های اجرایی برمی گردد و چاره آن تحقق تحول اداری است به گونه ای مردم، کل دولت را حامی 
و پناهگاه و خدمتگزار خود ببینند و هیچ گونه محرومیتی را در شرایط کنونی و هیچ نوع یأسی را  نسبت به آینده خود احساس نکنند. فهرست این 
چالش ها استخراج شده و دولت رفع آنها را در برنامه تحول خود گنجانده  است لکن به دلیل تعارض منافع و وجود رگه های فساد، این تحول با سرعت 

مطلوب پیش نمی رود.«در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

اقداماتمثبتاماناکافی
مجلسودولتبرایبرگزاری

تجمعاتقانونی
از آغاز اعتراضات بعد از فوت مهسا امینی 
گروهی از نمایندگان مجلس مساله تفکیک 
اعتراض از اغتشاش را مطرح کردند؛ موضوعی 
که با نظر به فعال سازی ظرفیت های قانونی 
بوده؛  امکان پذیر  اساسی  قانون  اصل27 
می تواند با توجه به تغییرات ایجاد شده 
متناسب با زمان، به تدوین و ریل گذاری 
قانونی جدیدی منتهی شود. این موضوع 
زمانی مهم شد که منصوری، استاندار تهران 
نیز گفت پیرو دستور رئیس جمهور، تعیین 
محلی برای برگزاری تجمعات را در شورای 
تامین استان مطرح کرده و آنجا تصمیم بر 
این شده تا »2 یا 3 نقطه را در تهران به زودی 
برای برگزاری تجمعات« تعیین کنند. پیش تر 
نیز فعالان سیاسی اصولگرا به عنوان یک 
راه حل برای برون رفت از تبدیل اعتراض به 
اغتشاش، پیشنهاد داده بودند همچون سایر 
تجمعات اعتراضی اقتصادی که پلیس در سال 
گذشته از آنها محافظت کرده بود، مکانی برای 
اعتراضات تعیین شود. اما در این میان نظرات 
نمایندگان مجلس که به دنبال قانونگذاری در 
این ارتباط هستند برجسته است. در همین 
راستا خبرگزاری خانه ملت با انتشار ویدئویی 
با عنوان »اعتراض منهای اغتشاش«، اعتراض 
را دستاورد انقلاب اسلامی دانسته که به مردم 
داده، اصلاح خواهانه بوده، به تغییر تصمیم ها 
منجر می شود. به همین دلیل مجلس از حق 
اعتراض قانونی شهروندان حمایت می کند. 
از این رو به نظر می رسد طیف های مختلف 
سیاسی در مجلس با این موضوع موافقند که 
شناخت حق اعتراض شهروندان و زمینه سازی 
قانونی برای ابراز آن می تواند از بسیاری از 
خسارت های مادی و معنوی به مردم و 
حاکمیت جلوگیری کند. در همین راستا بیژن 
نوباوه وطن از نمایندگان عضو جبهه پایداری 
گفته »اغتشاش با اعتراض تفاوت دارد« و 
»موضوع نحوه رفتار در تجمعات باید قانونمند 
شود چرا که در حال حاضر نظرات در خصوص 

نحوه برخورد قانونی با آنها متفاوت است.«  
  شناخت حقوق معترضان از انباشت 

اعتراضات جلوگیری می کند
اگر به 2۵۰۰ تجمع غیرقانونی برگزار شده 
نگاه کنیم، به نظر می رسد در صورت مجوز 
قانونی و سازوکاری شفاف برای بیان اعتراضات 
و به نتیجه رسیدن مطالبات مردم، به جمع 
جبری این 2۵۰۰ تجمع در اعتراضات اخیر 
منتهی نمی شد. در این راستا محسن پیرهادی، 
نماینده مردم تهران در یادداشتی با عنوان 
»ارتقای امنیت ملی پشت سنگر فرهنگی« 
نوشت: »چشم بستن بر نارضایتی ها هرچند 
کوچک و انگشت شمار و حتی ناآگاهانه فقط به 
بایگانی شدن آن در ذهن معترضان می انجامد 
که با بروز نارضایتیِ دیگر، سر باز می زند و 
ضمیمه نارضایتی دیگری می شود.« عدم تبیین 
اصول قانون اساسی برای برگزاری تجمعات یکی 
از مهم ترین موضوعاتی است که نمایندگان 
مجلس به آن اشاره کردند.  محمدصالح جوکار 
نماینده مردم یزد در مجلس نیز به ضرورت 
قانونی کردن اعتراضات پرداخت و گفته بود 
»مجلس طرحی را با عنوان تشکیل اجتماعات 
و راهپیمایی ها تدوین کرده و نقش حاکمیت، 
معترضان و غیره در آن به صورت دقیق مشخص 
شده است.« او درباره عدم دریافت مجوز برای 
برگزاری تجمعات اعتراضی که هم اکنون برخی 
احزاب از عدم ارائه مجوز توسط وزارت کشور 
انتقاد دارند، گفت: »در این طرح نقش معترضان 
در قالب یک اجتماع که کنترل آن برعهده 
خودشان است نیز مشخص شده و مجوزهایی 
که خواهان هستند، داده می شود.«در همین 
حال، ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس، درباره 
این طرح گفته»بر اساس این طرح، مردم و 
گروه های مختلف آزادانه و بدون اخذ مجوز از 
فرمانداری ها می توانند اقدام به تشکیل اجتماع 
یا راهپیمایی کنند البته در این طرح آوردیم که 
برگزاری تجمع تنها در اماکنی که شورای تامین 
هر شهرستان مشخص کند، امکان پذیر است.« 
آنچه از اظهارات نمایندگان دولت و مجلس 
درباره قانون تشکیل اجتماعات به نظر می رسد، 
این است که دولت و مجلس، بر سر نحوه صدور 
مجوز برگزاری تجمعات اعتراضی، به توافق 
نرسیده اند. آنچه در این باره محل تفاوت در 
نظرات است، قبول مسئولیت برگزاری تجمع 
از سوی افراد حقیقی یا حقوقی است. برخی 
معتقدند مجوز تجمعات اعتراضی باید از مسیر 
درخواست نهادهای حقوقی همچون احزاب طی 
شود. برخی دیگر معتقدند تمامی افراد معترض 
از اقشار مختلف که وابستگی به نهادهای حقوقی 
همچون احزاب ندارند، حق اعتراض بر اساس 
نص قانون اساسی برای آنها نیز وجود دارد. 
در شرایط فعلی، مرجع دریافت مجوز برای 
برگزاری تجمعات فرمانداری ها و مجموعه های 
قانونی وزارت کشور هستند. 2 هفته قبل برخی 
احزاب اصلاح طلب درخواست برگزاری تجمعی 
قانونی را به وزارت کشور ارائه کردند که به 
دلیل عدم دریافت پاسخ، نامه ای را خطاب به 
رئیس جمهور نوشتند. در این نامه آمده »با توجه 
به مسئولیت جنابعالی در اجرای قانون اساسی 
فرمایید هماهنگی  مستدعی است دستور 
لازم برای برگزاری این تجمع در زمان و مکان 
مناسب به عمل  آید.« احزاب مذکور در انتظار 
اقدام رئیس جمهور هستند و رئیسی هنوز به 

تصمیمی در این باره نرسیده است. 

 دانشگاه 
محل زد و خورد نیست

 سیدمصطفی میرسلیم در گفت وگو با »آرمان ملی«:

ورود افراد مسلح به دانشگاه مجاز نیست مگر به طور استثنایی
احساس محرومیت و تبعیض در اتفاقات اخیر کشور نقش داشته است

فساد، اجازه نمی دهد برنامه تحولی دولت پیش برود
مشکلات اقتصادی هنوز مسأله اصلی جامعه ماست
می توان در روش های گشت ارشاد تجدید نظر کرد


